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سرویس اقتصادی-
یک سال از صدور فرمان رهبر انقلاب برای 
»شکســتن ارزش و آقایی دلار« می گذرد ولی 
ظاهرا به جای تأکید مسئولان کشورمان بر انجام 
این دستور، دیگر کشورها اصرار بیشتری برای 

حذف دلار از مبادلات خود دارند.
آخرین روزهای بهمن  ماه 92 رهبر معظم انقلاب 
پس از مدت ها هشــدار و انذار نســبت به حساسیت 
وضعیت اقتصــادی ایران و جهــان، در متن ابلاغیه 
سیاست های اقتصاد مقاومتی از واژه ای استفاده کردند 
که یک زنگ خطر جدی برای اهل اندیشــه محسوب 
می شد. ایشــان با تأکید بر اینکه دشمن یک »جنگ 
اقتصادی تمام عیار« به ما تحمیل کرده، میدان مبارزه 
جدیدی تعریف کردنــد. کلیدواژه »جنگ اقتصادی« 
بعدها نیز در ســخنان ایشــان تکرار شد تا اینکه 28 
شــهریور ماه 95 در دیدار فرماندهان ســپاه با رهبر 
انقلاب، ایشان یک وعده و فرمان تاریخی عنوان کردند 
که »اگر مســئولان و مردم بتوانند اقتصاد مقاومتی را 
به معنای واقعی محقق و کشــور را از »جادوی مالی و 
پولی دشــمن« خلاص کنند و »ارزش و آقایی دلار« 
را در زندگی اقتصادی بشکنند، کشورهای دیگر را نیز 

نجات داده اند و برای آنها الگو خواهند شد.«
رهبر انقلاب این هشدارها را در دیدار با »فرماندهان 
ســپاه« وبا استفاده از تعابیری همچون »شکستن« و 
»خلاصی« بیان فرمودند، اقدامی که از یک سو نشان 
دهنــده اهمیت ایــن موضــوع در چارچوب »جنگ 
اقتصادی« است و از سوی دیگر یادآورد کلمات نورانی 
امام راحل بزرگوارمان اســت که پس از حصر آبادان 
توســط دشمن بعثی، فرمان دادند: »حصر آبادان باید 

شکسته شود«.
سخنان رهبر انقلاب درباره ضرورت شکستن سلطه 
دلار حتی مرزهای جغرافیایی را هم در نوردید و شور و 
امیدی در دل اندیشمندان جهان اسلام پدیدار کرد تا 
آنجا که »شیخ عمران نزار حسین«، یکی از متفکران 
معاصر، سال گذشته به ایران آمد و در گفت وگو با کیهان 

از ابتدای مهرماه به مدت ۱۰ روز ســامانه 
ســهام عدالت به منظور بروزرسانی و اعمال 
تغییرات لازم از دســترس عموم و مشمولان 

خارج و دوباره راه اندازی خواهد شد. 
به گــزارش خبرگــزاری تســنیم؛ ســازمان 
خصوصی ســازی با صدور اطلاعیــه ای اعلام کرد: 
سامانه ســهام عدالت در نیمه دوم اسفندماه سال 
گذشته به نشــانی www.samanese.ir رونمایی شده 
اســت تا دارندگان سهام عدالت با مراجعه به آن از 
وضعیت صورت حساب خود آگاه شده و در صورت 
تمایل نســبت به تسویه باقیمانده اقساطشان اقدام 

کنند.
از این رو مشمولان ســهام عدالت تا پایان 31 
شهریور سال جاری فرصت دارند صورت حساب خود 
را از سامانه سهام عدالت دریافت و پس از آگاهی از 
ارزش سهامشان، در صورت تمایل نسبت به تسویه 

مانده بدهی اقساط خود اقدام کنند.
بر اســاس این اطلاعیه مهلت اعلام شده، برای 
مشمولانی که در قید حیات هستند و همچنین برای 
بازماندگان متوفیان سهام عدالت می باشد و پس از 
پایان این مهلت، زمان تسویه مانده بدهی سهامداران 
عدالت قابل تمدید نخواهد بود و با پایان این تاریخ در 

روز 1396/6/31 به هیچ وجه امکان پرداخت مانده 
بدهی اقساط مشمولان سهام عدالت از طریق شعب 
بانک ملی ایران و دستگاههای خودپرداز آن بانک در 

سراسر کشور وجود نخواهد داشت.
بر این اســاس تمامی مشمولان سهام عدالت و 
بازماندگان فوت شدگان این سهام، تنها تا پایان 31 
شهریورماه می توانند با وارد کردن اطلاعات هویتی 
مشــمولین در ســامانه ســهام عدالت، از وضعیت 
صورت حساب مربوطه آگاه شده و در صورت تمایل 
نسبت به تســویه باقیمانده اقســاط سهام عدالت 

اقدام کنند.

همچنین در اطلاعیه ســازمان خصوصی سازی 
تأکید شده است: ورود شماره شبای حساب بانکی 
مشمولان در این سامانه جهت دریافت سود سهام 
عدالت تابع این مهلت نیست و مشمولان برای ورود 

شماره شبای خود کماکمان فرصت دارند.
البته شایان ذکر اســت سامانه سهام عدالت از 
تاریخ 1396/7/1 به مدت 10 روز به منظور بروزرسانی 
سیستم و تغییرات لازم، از دسترس عموم مشمولین 
خارج خواهد شد اما پس از این تاریخ مجدداً امکان 
ثبت شماره شبا، رؤیت صورت حساب و سایر خدمات 
این سامانه برای مشمولین عزیز فراهم خواهد شد.

سامانهسهامعدالتبهمدت۱۰روزتعطیلمیشود

تأکید کرد که »جهان در یک زندان گوانتاناموی مالی 
گرفتار شده« و » فقط ایران می تواند جهان را از سروری 

دلار رهایی بخشد«.
علاوه بر این با توجه به اینکه تمرکز تحریم غربی ها 
علیه کشورمان در سال های اخیر به سمت حوزه های 
پولی و مالی رفته است و چرخه مبادلات دلاری موسوم 
به یو-ترن )U-Turn(، هسته مرکزی اعمال این تحریم ها 
به شمار می رود، لذا اهمیت اقدامات فوری در این حوزه 

دوچندان شده است.
یک سال فرصت

اکنون حدود چهار ســال از اعلام جنگ اقتصادی 
و یک ســال از فرمان تاریخــی »خلاصی« از جادوی 
مالی و پولی دشمن با »شکستن« ارزش و آقایی دلار 
می گذرد و زمان مناســبی برای بررسی عملکرد دولت 

در این حوزه است.
هر چند رهایی نهایی از جادوی پولی و مالی دشمن 
از طریق اجتهاد در مفهوم پول و طراحی نهادهای مورد 
نیاز آن در چارچوب اندیشه های انقلاب اسلامی صورت 
می گیرد، اما فعلا یکی از ابزارهای ســاده و ابتدایی در 
دســترس دولت برای رهایی از سلطه دلار استفاده از 

پیمان های پولی دو و چندجانبه است.
هر چند بانک مرکزی مدعی است »سیاست کنونی 
بر تســهیل معاملات تجاری با ارزهای محلی و پیمان 
ارزی متمرکز قرار گرفته است« اما گزارش های موجود 
از »اصرار ســؤال برانگیز بانــک مرکزی بر عدم اجرای 

پیمان های دو جانبه پولی« حکایت دارد.
بر اساس این بررســی ها، مسئولان بانک مرکزی 
در برابر این ســؤال که »چــرا پیمان های پولی را اجرا 
نمی کنید؟« اغلب پاســخ می دهند که ما حاضریم، اما 
کشورهای دیگر به دلیل شــرایط تحریمی ما، حاضر 
نیستند با ما پیمان پولی داشته باشند. این در حالی است 
که کشورهای دیگر با اصرار به ایران پیشنهاد می کنند 
در مبادلات خود از پیمان پولی اســتفاده کنند، اما با 
بی توجهی بانک مرکزی کشورمان مواجه می شوند. به 
عنوان مثال، روسای جمهور کشورهای روسیه و ترکیه 
تاکنــون چندین بار به ایران پیشــنهاد داده اند که در 
مبادلات خود با ایران، از پول ملی طرفین استفاده شود.
فرصت ها در این حوزه بسیار است. به عنوان نمونه، با 
توجه به افزایش 90 درصدی صادرات ایران به آفریقای 
جنوبی، انعقاد پیمان پولی و تجارت دوجانبه میان دو 

کشور ضروری به نظر می رسد.
از ســوی دیگر اگر دولت برای رفع مسئله بانکی 
خود، به سراغ کشورهایی می رفت که بیشترین تعاملات 
اقتصــادی با آنها را دارد و با آنها پیمان پولی دوجانبه 
امضا و اجرا می کرد، دیگر نیازی به جلب نظر بانک های 

اروپایی و FATF و آمریکا نداشت.
خیز بلند روس ها و چینی ها

با این حال خبرها حاکی از آن است که کشورهای 
دیگر مدت هاست به سمت انعقاد پیمان های پولی رفته 

و فرایند حذف دلار را در پیش گرفته اند.
رئیس جمهور روســیه به تازگی به مقامات دولتی 
این کشور دستور داده استفاده از دلار در بنادر دریایی 
این کشور را کنار گذاشته و روبل را به ارز غالب تبدیل 
کنند. به گزارش فارس به نقل از راشاتودی، ولادیمیر 
پوتیــن با صدور فرمان اجرایی، به مقامات دولتی این 
کشــور اعلام کرده تا با اعمال قوانین لازم، استفاده از 
دلار در بنادر دریایی روســیه را پایان داده و به جای 
آن از روبل اســتفاده شــود.با توجه بــه اینکه برخی 
شرکت های روس حاضر در بنادر بر اساس قراردادهای 
خود مجبور بر مبادله بر اســاس دلار هستند،  دولت 
روسیه به آنها برای تغییر ارز مبادله ای خود یک دوره 
زمانی اختصاص داده به طوری که این فرمان باید سال 
جدید میلادی اجرایی شود.علاوه بر مسکو، پکن هم به 
تازگی طرحی را ارائه کرده است که به موجب آن این 
کشور در قراردادهای نفتی با هم پیمانان خود دلار را 
کنار گذاشــته و قراردادهایی با آنها منعقد می کند که 

مبنای ارزی پرداخت آنها یوان و طلا است.
با توجــه روی آوردن کشــور هایی مانند چین و 
روسیه به حذف دلار و تلاش برای اعتبار بخشیدن به 
ارز کشورشان، یکی از مهم ترین رویکرد های ایران در 
حال حاضر باید توجه به پیمان های پولی دوجانبه و چند 
جانبه برای رهایی از سیطره و آقایی دلار و آسیب های 
احتمالی آن )که در اوج تحریم ها دامنگیر کشور شد( 
باشد؛ موضوعی که در این زمینه اراده چندانی از سوی 

مسئولان مشاهده نمی شود.

به  با  اشــاره  ایران  انجمن ســنگ  دبیر 
تصمیماتی که اخیرا دولــت در حوزه حذف 
بعضی معافیت های مالیاتی بر صادرات گرفته 
اســت، گفت: تصمیمات دولتی در خصوص 

مسئله خام فروشی کارشناسی شده نیست.
احمــد شــریفی در گفت وگو با ایســنا، با بیان 
اینکــه دولت باید رویکردهای خود را در قبال تولید 
کنندگان محصولات معدنی اصلاح کند، اظهار کرد: 
بی شک ارزش افزوده ای که صادرات محصولی مانند 
کنسانتره در سنگ آهن برای تولید کننده دارد بسیار 
بالاتر از صادرات سنگ آهن خام است، اما دولت باید 
رویکردی تشویقی در پیش بگیرد تا تولید کننده به 

دبیر انجمن سنگ:

تعریفخامفروشیدردولتکارشناسیشدهنیست
سمت ایجاد واحدهای فرآوری و زنجیره های بعدی 
محصولات خود رود، ولی متاسفانه با تصمیماتی که 
در حوزه تعرفه  گذاری و سیاست های مالیاتی دارد، 

رویکردی تنبیهی از خود نشان می دهد.
وی با اشــاره بــه اینکه انجمن هــا و بخش های 
خصوصی باید به طــور جدی در تصمیمات دولتی 
مورد مشورت قرار بگیرند، افزود: بخش خصوصی و 
فعال در حوزه معدنی بهترین مشورت ها را می تواند 
در حیطه عملکرد خود در اختیار سیاست گذاران قرار 
دهد. این در حالی بود که متاســفانه در بسیاری از 
موارد انجمن های معدنی به کارگروه دعوت نشدند 
ولی به دلیل پیگیری که انجمن سنگ پیش از این 

داشت موفق شدند در 
این کارگروه حضور پیدا 
کنند و سازمان توسعه 
تجــارت را قانع کردند 
که وضع عوارض برای 
سنگ منطقی نیست .

دبیر انجمن سنگ 
ایران با اشاره به وضعیت 

صنعت ســنگ، گفــت: یکــی از موضوعاتی که در 
صادرات ســنگ اهمیت دارد این است که بازار باید 
از طریق صادرات ســنگ و بلوک به دســت آید که 
پــس از  آنکه این ســنگ های خام بــه برند تبدیل 

شــدند سنگ های فرآوری شده را به راحتی به بازار 
عرضه کنیم.

شــریفی تصریح کرد: این موضوع درباره  سنگ 
نشــان می دهد که مطرح کردن بحث صادرات خام 
در سیاست بازاریابی سنگ چندان موضوعیت ندارد 
و سیاست گذاران باید با در نظر گرفتن ویژگی های 
هر محصول در قبال آن تصمیم گیری کنند. چندی 
پیش بود که عدم درک از ماهیت بازار سنگ باعث 
شد معافیت مالیاتی صادرات سنگ را به 20 درصد 
برســانند و 80 درصد آن را مشمول مالیات کنند. 
متاسفانه تصمیمات دولتی در خصوص مسئله خام 

فروشی کارشناسی شده نیست.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: با توجه به 
شــرایط بین المللی حاکم بر دنیا و شرایط ویژه 
کشــور ما، اصرار دولت به پیوستن به سازمان 
تجارت جهانی به نفع کشور نیست و پیمان های 
تجاری و فعال تر کردن مبادلات تجاری منطقه ای 

بیشتر به نفع اقتصاد است.
عباسعلی نورا در گفت وگو با خبرگزاری فارس در 
مورد اینکه آیا در شرایط کنونی و با توجه به شعارهای 
ترامپ، اصرار ایران در پیوستن به سازمان تجارت جهانی 
به نفع اقتصاد ایران اســت یــا باید به فکر پیمان های 

چند جانبه  و منطقه ای بود، اظهار کرد: برای پیوستن 
به WTO عزم ملی در کشور وجود ندارد و شاخص های 

مختلف کشور دچار تعدد آراست. 
این کارشــناس اقتصادی بیان داشــت: ایران 20 
سال قبل؛ تقاضای پیوستن به سازمان تجارت جهانی 
را داشته و 10 ســال قبل هم ناظر این سازمان شده 
اســت و در دولت نهم هم پس از اینکه این سازمان از 
ما خواست تا رژیم تجاری مان را به آنها ابلاغ کنیم سه 

سال طول کشید.
نورا خاطرنشــان کرد: این تأخیرها برای پیوستن 

به ســازمان تجات جهانی تا آنجا ادامه یافت که ایران 
با تحریم هــای بین المللی مواجه شــد، بطوریکه در 
زمان تحریم  دیگر صحبت از تجارت جهانی بی معنی 
بود. بعد از برجــام و در زمانی که اوباما رئیس جمهور 
آمریکا بود، بسیاری از کارشناسان بر این اعتقاد بودند 
پیوستن به سازمان تجارت جهانی به نفع ایران است، 
اما در این دوره هم عزم ملی برای پیوستن به سازمان 
تجارت جهانی وجود نداشــت و در این رابطه تعدد و 

تضاد آراء بسیار بود. 
این کارشناسان اقتصادی با  اشاره به پیروزی ترامپ 

در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گفت: بسیاری از 
کشــورها با وجود ترامپ دیگر تمایلی به پیوستن به 
ســازمان تجارت جهانی ندارنــد و بعد از حضور او در 
راس دولــت آمریکا، تجارت جهانی تا اندازه ای جایگاه 

خود را از دست داده است. 
نــورا با بیان اینکه با توجه به شــرایط بین المللی 
حاکم بر دنیا و شرایط ویژه کشور ما، اصرار دولت برای 
پیوستن به سازمان تجارت جهانی به نفع نیست گفت: 
پیمان های منطقه ای تجاری و فعال تر کردن مبادلات 

تجاری منطقه ای بیشتر به نفع اقتصاد کشور است. 

یک کارشناس اقتصادی:

پیوستنبهسازمانتجارتجهانیبامنافعکشورسازگارنیست

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس از رد 
لایحه افزایش مناطق آزاد در کمیسیون فرعی 
صنایع و معادن خبر داد و گفت: رای آوری این 
لایحه در صحن علنی بسیار سخت خواهد شد.

ســیدجواد حسینی کیا در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس با  اشاره به فلسفه وجودی مناطق آزاد در کشور 
اظهار کرد: این مناطق قرار بود ظرفیتی برای کشور در 
حوزه صادرات ایجاد کند، اما متاسفانه به مبادی اصلی 
قاچاق کالاهای مصرفی و نهایی به کشور تبدیل شده اند.

وی با بیان اینکه اهداف تاسیس مناطق آزاد محقق 

نشده است، اضافه کرد: قرار بود این مناطق در فضای 
محدود و حفاظت شــده دایر شــود؛ در هیچ کجای 
دنیا نمی بینید متــراژی که برای مناطق آزاد در ایران 
پیش بینی شده است، به این اندازه وجود داشته باشد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به 
گله اسحاق جهانگیری معاون اول دولت از تاخیر مجلس 
در تصویب این لایحه گفت: این موضوع در کمیسیون 
فرعی صنایع رد شده است. پیش بینی بنده این است 
که شــاید این موضوع به صحن علنی هم بیاید، البته 
دولت اگر نتواند توجیه خوبی برای افزایش مناطق آزاد 

ارائه کند، رای آوری این لایحه در صحن علنی خیلی 
سخت خواهد شد.

حسینی کیا همچنین خاطرنشان کرد: ما در استان 
کرمانشــاه هم ذی نفع هستیم و می خواهیم از وجود 
مناطق آزاد با رویکرد جدید و اعمال محدودیت بهره 
ببریم  اما واقعیت این است که وجود این مناطق اساسا 

برای نظام اقتصادی کشور مفید نبوده است.
دبیر کمیسیون صنایع و معادن مجلس در واکنش 
به امکان سوءاســتفاده برخی دولتی ها از نمایندگان 
جهت ایجاد رقابت برای شــکل گیری مناطق  آزاد در 

شــهرهای خودشــان بیان کرد: این موضوع طبیعی 
است و یک بخشی از آن نیز مطالبه مردمی است. این 
موضوع در یک بخش به صورت محدود  اشتغال پایدار 
و در بخش دیگر هم  اشــتغال غیرپایدار ایجاد می کند 
که البته مضرات وجود این مناطق بیشتر است. در واقع 

گاهی اوقات یک درمان موقتی است.
حســینی کیا در پایان گفت: اگر دولت بتواند این 
لایحه را درست توجیه و به صورت محدود این مناطق 
را ایجاد کند که محلی برای صادرات کالا شــود، باید 

از آن حمایت کرد.

عضو کمیسیون صنایع:

لایحهافزایشمناطقآزاددرگاماولردشد

نتایج پایش کیفیت ســوخت شهر تهران در 
تابستان نشان می دهد که گوگرد در بنزین عرضه 
با  نگران کننده ای  به صورت  شــده درپایتخت 
افزایش رو به رو شــده و کیفیت آن کاهش پیدا 

کرده است.  
به گزارش تسنیم، نتایج گزارش پروژه پایش کیفیت 
سوخت شهر تهران در تابستان 1396نشان می دهد 
کیفیت بنزین تهران در تابستان سال جاری با افزایش 

گوگرد و بنزن، کاهش پیدا کرده است. 
طبق اعلام رســمی شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران،  با توجه بــه نقش 85 درصدی منابع متحرک 
بر آلودگی هوای شهر تهران و تأثیر انکار ناپذیر کیفیت 

سوخت بر آلودگی خروجی از خودروها، شرکت کنترل 
کیفیت هوای شهرداری تهران، پارامترهای موثر کیفیت 
ســوخت بر تولید آلاینده ها را به صورت فصلی مورد 
بررسی و پایش قرار می دهد. در پروژه مذکور نمونه های 
تصادفی از جایگاه های شهر برداشت و به آزمایشگاه های 
معتبر ارسال می شود. در این راستا پارامترهای موثر بر 
آلودگی از سوخت خودروها مورد آنالیز قرار گرفته و در 
نهایت گزارش آن در اختیار عموم مردم و کارشناسان 
قرار می گیرد.وحید حسینی، مدیر عامل شرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران در خصوص نتایج آنالیز ســوخت 
بنزین اظهار داشــت: در پروژه آنالیز ســوخت بنزین 
تابستان سال 1396، تعداد 10 نمونه سوخت بنزین با 

نمونه برداری مستقیم بنزین یورو4 و بنزین سوپر از پنج 
جایگاه های سوخت رسانی شهر تهران شامل سهروردی 
بعد از بهشتی، مفتح، شریعتی سر بهار، شریعتی معلم 
و خرمشهر جمع آوری و برای آنالیز به یک آزمایشگاه 

داخلی معتبر فرستاده شد. 
به گفته وی،  این نتایج نشان می دهد سوخت بنزین 
عرضه شــده در این تهران عدد اکتان پایینی دارد اما 
میزان گوگرد و بنزن آن از حد استاندارد بیشتر است. 
علاوه براین همه نمونه های تست شده نشان می دهند 
که گوگرد بنزین های یورو4 بیشتر از محتوای گوگرد 

بنزین های سوپر است. 
مدیر عامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران 

درباره  نتایج آنالیز ســوخت دیزل خاطرنشان کرد: در 
بررسی سوخت دیزل عرضه شده در فصل تابستان سال 
1396 تعداد پنج نمونه سوخت دیزل با نمونه برداری 
مســتقیم از جایگاه های سوخت رســانی شهر تهران 
جمع آوری شــده و جهت آنالیز به آزمایشــگاه معتبر 

ایرانی ارسال شد. 
حســینی ادامه داد: نتایــج آنالیز محتوای گوگرد 
نشان داد محتوای گوگرد همه نمونه های سوخت دیزل 
در محــدوده مجاز قرار دارند. پیش از این نتایج آنالیز 
نمونه های گازوئیل در نمونه های فصل بهار بالاتر از حد 
اســتاندارد بود ولی در فصل تابستان غلظت محتوای 

گوگرد در شرایط مطلوبی قرار گرفت.

بر اساس نتایج بررسی سوخت

کیفیتبنزینتهراندرتابستانامسالکاهشیافت

رئیس هیئت مدیره انجمن تابلوهای برق ایران گفت: تولید تابلو برق 
در ایران به لحاظ کمی بیش از نیاز داخلی است اما در پروژه های دولتی و 
خصوصی مشاهده می شود که از کالاهای مشابه خارجی استفاده می شود. 

ســیدعلی کهفی قانع در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در خصوص واردات 
کالاها و تابلوهای برق مشــابه داخلی، اظهار کرد: انجمن تابلوهای برق ایران در 
حال حاضر 167 عضو دارد که 30 تا 40 درصد اعضا تحت لیسانس با تکنولوژی 
بالا فعالیت می کنند. ظرفیت تولیدی این مجموعه 250 هزار سلول )واحد تابلو 
برق( در بهترین شرایط و 85 درصد این تولیدات در داخل مصرف می شود. واحدها 
در بهترین شرایط با 30 درصد ظرفیت کار می کنند و در حال حاضر این عدد به 
زیر 10 درصد رســیده است و می توان گفت که 50 کارخانه و شرکت عضو این 

انجمن در حال حاضر فعال نیستند. 
رئیس هیأت مدیره انجمن تابلوهای برق ایران ادامه داد: تولید تابلو برق در 
ایران به لحاظ کمی بیش از نیاز داخلی اســت، بنابراین نیازی به واردات نیست، 
اما متأســفانه در پروژه های دولتی و خصوصی مشــاهده می شود که از کالاهای 

مشابه خارجی استفاده می شود. 
قانع با اشاره به اینکه متأسفانه طبق آمارهای استخراج شده در سال 93 بالغ 
بر 42/5 میلیون دلار تابلو برق وارد کشور شده است، خاطرنشان کرد: به همین 
دلیل نامه ای به وزارت نیرو ارسال و آنها را از این اقدام مطلع کردیم هر چند که 
مسئولیت این اقدام با وزارت صنعت، معدن و تجارت است که باید حامی صنعت 
باشد. وی ادامه داد: ما معترض استفاده از تابلو برق هایی هستیم که با نام فاینانس 
در پروژه های وزارت نفت و نیرو با نام سرمایه گذاری خارجی توسط سرمایه گذاران 
خارجی وارد کشور می شود، این در حالی است که نمونه همان کالای وارداتی در 
داخل تولید می شود. تقاضای ما از وزارت نفت و نیرو این است که از تابلو برق های 

ایرانی استفاده کنند و ما آمادگی تأمین آن را داریم. 
رئیس هیئت مدیره انجمن تابلوهای برق ایران افزود: تولید تابلو برق ایران از 
لحاظ تکنولوژی به سطحی از توانایی رسیده که به تازگی قرارداد انتقال و صدور 
تکنولوژی به ارزش ســالانه یک میلیون یورو با یک شرکت روسی که سهام آن 
متعلق به فرانســه است به امضا رســید. در چنین شرایطی متأسفانه در یکی از 
مناقصات داخلی در پروژه بید بلند قانون مناقصات داخلی رعایت نشد و از ابتدا با 
اعلام اینکه تأمین تابلو برق به شرکت هایی که تحت لیسانس باشند واگذار خواهد 

شد، جهت گیری دادن این پروژه به یک شرکت مشخص بود. 
قانع ادامه داد: این شرکت که تحت لیسانس زیمنس آلمان است، برنده این 
مناقصه به ارزش 10 میلیارد تومان شــد، حال انتقاد و سؤال ما این است که آیا 
بهتر نبود به جای اینکه از ابتدا بگویند شرکت های تحت لیسانس باید در مناقصه 
شرکت کنند، از شرکت هایی که کاملًا ایرانی و تاب تست هستند استفاده می شد. 
وی تصریح کرد: سوال اینجاست که برنده این شرکت ایرانی و وابسته و تحت 
لیسانس زیمنس است و اگر روزی به یکباره شرکت آلمانی نخواهد با این شرکت 

که تکنولوژی آن ایرانی نیست همکاری کند، چه اتفاقی خواهد افتاد؟ 

عضو شــورای فقهی بانک مرکزی با  اشاره به اینکه حداکثر بازدهی 
کنونی در بخش واقعی اقتصاد ایران، شش درصد بیشتر از نرخ تورم است، 
گفت: اگر بخواهیم از جهت شرعی بگوییم که آیا سود بانک ها مشروعیت 
دارد، حداکثر تا شش درصد روی نرخ تورم را می توان مشروع دانست.

به گزارش ایبنا، ســیدعباس موسویان در خصوص مصوبه کاهش نرخ سود 
علی الحساب یکساله سپرده های بانکی اظهار داشت: این موضوع از جهت موازین 
شــرعی، دانش اقتصاد و تاثیرگذاری بر متغیرهای کلان اقتصادی حائز اهمیت 
است. همچنین به لحاظ شرعی تفاوت اساسی بانکداری اسلامی با بانک های ربوی 
در این است که سود بانک های اسلامی باید از بخش واقعی اقتصاد گرفته شود.

وی افــزود: بنابراین اگر در بخش واقعــی اقتصاد میزان بازدهی در یک رقم 
خاصی است ما نمی توانیم بگوییم بانک اسلامی داریم ولی نرخ سود از آن میزان 
بالاتر است. بر اساس مطالعات متعدد کارشناسی، حداکثر بازدهی در بخش واقعی 

اقتصاد در حال حاضر، حدود شش درصد بر روی نرخ تورم است. 
عضو شورای فقهی بانک مرکزی ادامه داد: در عین حال، ما بنگاه هایی داریم 
که نرخ بازدهی آنها از زیر نرخ تورم شروع می شود و نهایتا تا شش درصد می رسد. 
البته تک بنگاه هایی در اقتصاد داریم که می توانند 15 تا 20 درصد بر روی نرخ 

تورم بازدهی داشته باشند.
به گفته موســویان، اگر بخواهیم از جهت شرعی بگوییم که آیا سود بانک ها 
مشروعیت دارد، حداکثر تا شش درصد روی نرخ تورم را می توان مشروع دانست 
و بیشــتر از آن را شاید بتوان از تک بنگاه های خاص دریافت کرد، ولی از عموم 

بنگاه ها قابل مطالبه نیست. 
وی بیان کرد: نرخ سود سپرده ها در بانکداری اسلامی زمانی مشروعیت دارد 
که بانک ســودی را از فعالان اقتصادی به حق دریافت کند و بخشــی از آن را به 

عنوان حق الوکاله بردارد و مابقی را نیز به سپره گذار بدهد. 
عضو شورای فقهی بانک مرکزی گفت: اینکه تا دهم شهریور گاهی در برخی 
بانک ها تا 23 درصد سود می پرداختند و تا 28 درصد نیز از تسهیلات گیرندگان 

دریافت می کردند، سودهای کاغذی بود و در اقتصاد واقعی وجود نداشت. 
موسویان اضافه کرد: به عبارت دیگر یک بنگاه اقتصادی گرفتاری مالی پیدا 
می کرد و نمی توانست بدهی خود را به بانک بپردازد و در اینجا بانک به عنوان نمونه 
با نرخ 28 درصد تسهیلات جدید می پرداخت و یا اصطلاحا به تعبیر بانک ها تقسیط 

دوباره صورت می گرفت و بنگاه ها نیز چاره ای جز انتخاب این گزینه نداشتند.
وی افزود: در این شرایط بنگاه ها ورشکست می شدند و از سویی نیز بانک های 
طلبکار از چنین بنگاه هایی به مطالبات خود نمی رسیدند. این روش خطر بزرگی 
برای بنگاه های اقتصادی و بانک بود. عضو شــورای فقهی بانک مرکزی گفت:  بر 
این اساس، کاهش نرخ سود بانکی از ضرورت های اقتصاد ایران بود، چون نرخ های 
کاغذی، واقعی نبودند؛ بنابراین نرخ های کاغذی باعث می شدند که سپرده گذاران 

از چاله به چاه بیفتند.

مجری طرح گندم در وزارت جهاد کشاورزی در پاسخ به افرادی که 
خرید تضمینی گندم را در برابر قیمت های جهانی برای دولت زیان آفرین 
می دانند، اظهار داشت: نباید با خوش خیالی کشاورزان را دلسرد و کشور 

را بار دیگر واردکننده گندم کنیم.
اســماعیل اســفندیاری پور در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به این 
ســؤال که برخی معتقدند گلوتن تولید داخل بســیار پایین بوده و برای برخی 
مصارف صنایع ، باید گندم وارد شود، خاطرنشان کرد: گندمی که در ایران تولید 
می شــود برای نان های مسطح خودمان کاملًا سازگاری دارد و گندم با پروتئین 
بالا برای تولید نان های حجیم 400 هزار تن مورد نیاز اســت که هفت تا هشت 
برابر این میزان را در استان هایی مانند خوزستان و کرمانشاه تولید می کنیم فقط 
یک میلیون و 350 هزار تن تولید گندم نوع مهرگان به عنوان مرغوب ترین گندم 

در خوزستان تولید می شود که 13/8 درصد پروتئین دارد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی به این نکته هم  اشاره کرد که هر 
سال با توجه به نوع آب و هوای هر منطقه 2000 تا 2500 نمونه گندم به تفکیک 
شهرها تهیه می شود و مؤسسه اصلاح بذر پس از آزمایشات لازم اجازه توزیع آنها 

را برای کشت جدید می دهد.
مجری طرح گندم در پاســخ به این سؤال که برخی معتقدند گندم وارداتی 
کیلویی 850 تومان تمام می شود و حال اینکه دولت در خرید تضمینی این محصول 
را کیلویی 1350 تومان می خرد که چیزی جز ضرر نیست، پاسخ داد: وقتی گندم 
خارجی در ســال های 91-90، 340 دلار در هر تن بود، کسی صدایش درنیامد 
و حالا که به تنی 185 دلار رسیده، دوستان معترضند؟ بر اساس مصوبه مجلس 
نرخ گندم در خرید تضمینی باید حداقل مطابق با نرخ تورم افزایش یابد. چراکه 

کشاورزان در فضای اقتصادی کشور محصول تولید می کنند.
اســفندیاری پور اضافه کرد: نباید با خوش خیالی کشاورزان را دلسرد کنیم 
تا خدای ناکرده دوباره نیاز به واردات گندم داشــته باشیم؛ ما زندگی مان را با آن 
طرف آب تنظیم نمی کنیم. آنها حمایت های متعددی را به صورت مســتقیم و  

غیرمستقیم از کشاورزان خود انجام می دهند.
وی به نمونه حمایت های برخی کشورهای خارجی برای افزایش تولید گندم 
و متعادل نگه داشــتن نرخ آن اشــاره کرد و اظهار داشت: نرخ سود تسهیلات در 
این کشــور ها صفر تا 4 درصد است اما کشــاورز ما باید تسهیلاتی با نرخ 15 تا 
18 درصد دریافت کند.بنابراین گزارش ، این ســخنان در حالی است که برخی 
افراد از جمله عیســی کلانتری رئیس خانه کشاورز معتقدند که گندم محصولی 
آب بر بوده که کشت آن در کشوری کم آب مانند ایران مقرون به صرفه نیست و 
با توجه به کاهش قیمت جهانی گندم و تفاوت قیمت داخلی با مشابه خارجی، 
برخی فشارها برای واردات گندم وجود دارد. غافل از آنکه عدم حمایت از خرید 
تضمینی و کشت داخلی، به مرور سبب دلسرد شدن کشاورزان و روی آوردن به 
کشت سایر محصولات می شود.این در حالی است که دو قدرت بزرگ تولیدکننده 
گندم دنیا آمریکا و روسیه هستند که به راحتی می توانند به دلیل مسائل سیاسی 
فروش این محصول به ایران را ممنوع یا محدود کنند و طبق تأکید مقام معظم 

رهبری تولید کالاهای استراتژیک مصرفی در کشور ضروری است.

نخست وزیر روسیه با اعلام اینکه آمریکا قصد دارد به هر روش ممکن 
پروژه  های انتقال گاز روسیه به اروپا را ملغی کند، از آغاز جنگ گازی این 

کشور علیه مسکو خبر داد. 
به گزارش فارس به نقل از راشاتودی، دمیتری مدودف اعلام کرد:  آمریکا قصد 
دارد به هر روش ممکن نظیر تحریم و یا اقدامات قانونی جلوی اجرای پروژه های 

انتقال گاز روسیه به اروپا را بگیرد.
وی در دیــدار با همتــای فنلاندی خود گفت:  دلیل این اقدامات تنها برنامه 

آمریکا برای تحمیل صادرات گاز LNG خود به اروپا است.
مــدودف در این دیدار از موضع فنلاند در قبال پروژه انتقال گاز )موســوم 
به نورداســتریم2( با در نظر گرفتن این خط لوله به عنوان یک پروژه اقتصادی 
قدردانی کرد.قرار است خط لوله نورداستریم2 ظرفیت کنونی انتقال گاز روسیه 
به اروپا را از 55 میلیارد مکعب کنونی در سال به بیش از دو برابر افزایش دهد.

گفتنی است، ماه گذشته میلادی آمریکا تحریم های جدیدی را علیه صنعت 
انرژی و نظام بانکی روســیه وضع کرد که با این رفتار خود عملا علیه روسیه به 
جنگ گازی روی آورده است. واشنگتن که قصد دارد با صادرات بیشتر گاز طبیعی 
مایع شده سهم خود از بازار گاز اروپا را افزایش دهد، طی سال گذشته صادرات 
LNG به اروپا را افزایش داد اما علی رغم این تلاش ها سهم این کشور از بازار گاز 

این قاره تنها شش درصد است. بنا به اعلام گازپروم، در حال حاضر 34 درصد از 
گاز مورد نیاز اروپا توسط روسیه تأمین می شود. 

مدودف خبر داد

آغاز جنگ گازی آمریکا 
علیه روسیه در اروپا

یک اقتصاددان با  اشاره به اینکه خام فروشی  اشتغال زدا در نظام 
تصمیم گیری ما قباحت خود را از دست داده، گفت: اکنون می بینیم 

که تصمیم گیران ما به دنبال تنوع بخشی در خام فروشی هستند. 
به گزارش ایســنا، فرشاد مومنی در نشست هفتگی دین و اقتصاد اظهار 
کرد: مســائل مربوط به حیطه نفت، همچنان جزو غیرشفاف ترین هاســت و 
معمولا داده هایی که حتی شکل و شمایل بسیار ساده ای در این حیطه دارند، 
با وقفه زمانی چند ده ساله مطرح می شود. این عدم شفافیت کمک می کند 
کسی به خود جرأت اعمال نظارت تخصصی ندهد و ما در این زمینه همچنان 

هزینه می دهیم. 
این اقتصاددان با  اشــاره به دوران دفاع مقدس و مباحث مربوط به نفت 
در آن دوره گفت: به محض پیروزی انقلاب اسلامی رهبران ما تصمیم خطیر 
و خارق العاده ای گرفتند و آن این بود که صادرات نفت را به شــدت کاهش 
دهند. بر اساس گزارش های سازمان برنامه  و بودجه، صادرات نفت از روزانه 
چهار میلیون بشــکه در روزهای پایانی حکومت پهلوی به روزانه 800 هزار 
بشــکه در 10 ساله اول پیروزی انقلاب اسلامی رسید و انصاف این است که 
این تصمیم را یکی از بهترین نمونه های صدق ورزی مسئولان آن دوران بدانیم. 
مومنی ادامه داد: بر اثر بازگشــت به سیاست های پیش از انقلاب درباره 
نفت و توســعه ملی از دوره ســال های 1368 تا امروز شاهد آن هستیم که 
انبوهی از دورهای باطل توسعه نیافتگی پیش آمد که خسارت های آشفتگی 
ساز ناپایدارکننده و نا امن سازی را بر مناسبات اقتصادی کشور تحمیل کرد 

و آثار آن در اقتصاد سیاسی ایران پدیدار شد.
وی خاطرنشــان کرد: به طور سلسله مراتبی بر اثر اجرای برنامه تعدیل 
ســاختاری هم وضعیت معیشت مردم دچار مشــکلات حاد شد و هم بنیه 
تولیدی و موقعیت بنگاه های تولیدی وضعیت نگران کننده ای پیدا کرد و طنز 
تلخ این اســت که هر قدر قیمت نفت بالاتر می رود میزان بحران مالی دولت 

بیشتر می شود و این نیازمند رمزگشایی جدی است.
این اقتصاددان افزود: رفتارهای مالی دولت حکایت از گذاری خطرناک از 
دولت خام فروش به دولت آینده فروش دارد. منظور از دولت آینده فروش این 
است که هر روز بیش از گذشته برای اداره امور جاری خود نیازمند وام گیری های 
داخلی و خارجی شده است و این پدیده بسیار خطرناکی است و طنز تلخ این 
است که این مناســبات که از طریق فاینانس مطرح می شود، در این فضای 
سیاست زده شکل و شمایل قهرمانانه به خود گرفته که این دستکاری واقعی 
است. سخن ما این است که چنین رفتارهایی با منافع عده ای سازگاری دارد، 
ولی با منافع عمومی ناســازگار است  و اکنون از سوی برخی از مسئولان به 

عنوان هنر محسوب می شود.
مومنی تصریح کرد: وجود اینکه شــرکت ملی نفت یکی از پرسابقه ترین 
شرکت های ملی نفت در دنیاست، ولی هنوز قادر نیست به یک قدرت در بازار 
ملی نفت تبدیل شود و طنز تلخ این ماجرا نیز این است که درباره این عارضه 
صحبت نمی شود و در حالی که بعضی از کشورهای در حال توسعه غیرنفتی 
جهان به یک قدرت جهانی در این حیطه تبدیل شده اند، ولی جایگاه شرکت 

ملی نفت ما مدام نسبت به گذشته در حال افول است.
وی گفت: مسئله خام فروشی اشتغال زدا در نظام تصمیم گیری ما قباحت 
خود را از دســت داده است. در اقتصاد سیاسی ما بعضا گفته می شود بیاییم 
به صادرات تنوع بخشــی دهیم و منظورشان این است که علاوه بر نفت مثلا 
سنگ آهن بفروشیم که از این منظر نیز ادامه این وضعیت ما را با فاجعه های 

بسیاری روبرو خواهد کرد.

فرشاد مومنی: 

خام فروشی در نظام تصمیم گیری ایران 
قباحت خود را از دست داده است

یک کارشناس گمرکی گفت: دولت به عنوان بازوی اجرائی حاکمیت با 
تدوین و اجرای یک ماده، عملاً به یک فعل غیر قانونی فعالیت شرکت های 

کاغذی در گمرک وجاهت قانونی بخشیده است.
حســین ارس زاده در گفت وگو با خبرگزاری فارس اظهار کرد: پس از اضافه 
شدن یکهزار کارگزار در سال 95 به چرخه ترخیص کالا از گمرک کشور و افزایش 
تعداد کارگزاران به حدودسه هزار نفر، رئیس  وقت گمرک از کارگزاران در جهت 
تخصصی کردن امور گمرکی و نیز واگذاری ترخیص کالای شرکت های حقوقی 
به کارگزاران گمرک، جهت از بین رفتن کارت های بازرگانی اجاره ای و شرکت های 

کاغذی و روشن تر شدن وضعیت ترخیص کالا و مالیات آنها حمایت کرد.
این کارشناس گمرکی افزود: با این حال دولت به عنوان بازوی اجرائی حاکمیت 
با تدوین و اجرای یک ماده، باعث و عامل تضییع حقوق کارگزاران گمرکی شده و 
رسما و قانونا به افراد غیر متخصص به صرف داشتن شخصیت حقوقی امکان ورود 
به حیطه تخصصی امور گمرکی داده است و عملًا به یک فعل غیرقانونی وجاهت 
قانونی بخشــیده است.ارس زاده با بیان اینکه اوج ترویج بی قانونی در تبصره این 
ماده قانونی قابل مشاهده است گفت: حتی جهت مراجعه به مراجع رسیدگی به 
اختلافات گمرکی از جمله کمیسیون اختلافات گمرکی و کمیسیون تجدید نظر 
که خود عملًا نوعی محاکم قضائی هستند الزامی به داشتن هیچ پروانه ای نیست 

و افراد می توانند هر شخصی را به وکالت از خود به این محاکم معرفی کنند.
وی ادامه داد: با بررسی آمار واردات و صادرات کشور متوجه می شویم که بخش 
عمده ای از واردات و صادرات چه از لحاظ حجمی و چه ارزشــی توسط اشخاص 
حقوقی صورت می گیرد که آئین نامه اجرایی به آنها اختیار داده تا عملیات گمرکی را 
از طریق کارمندان خود انجام دهند. به این ترتیب ، شرکتهای کاغذی بسیاری بدون 
داشتن پروانه تخصصی کارگزاری ثبت و شروع به فعالیت در این زمینه کرده اند. 
این کارشــناس گمرکی اضافه کرد: این شــرکتها بــا اعضای هیئت مدیره 
غیرواقعی، فوت شــده یا نا آگاه با دریافت مبالغی ناچیز تاســیس شده و سپس 
مبادرت به دریافت کارت بازرگانی می کنند. کالاهای درخواستی مشتریان را به 
نام همان شــرکت وارد کرده، توسط کارمندان همان شرکت نیز به لطف وجود 
ماده 190 آیین نامه از گمرک ترخیص می کنند. به عبارتی کارت بازرگانی خود 
را اجــاره می دهند و از تمام امکانات موجــود جهت تخلفات گمرکی اعم از کم 

اظهاری، اظهار خلاف واقع، قاچاق و غیره استفاده می  کنند.

عضو شورای فقهی بانک مرکزی:

حداکثر بازدهی اقتصادی 
۶ درصد بالای نرخ تورم است

با وجود تولید بیش از نیاز داخلی صورت می گیرد

استفاده از تابلو برق خارجی
 در پروژه های دولتی

یک کارشناس گمرکی:

دولت به شکل گیری شرکت های کاغذی 
در گمرک وجاهت قانونی داد
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